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STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der negende plenaire vergadering, gehouden ten 
departemente van Binnenlandse Zaken, Bezitsvorming en 
Publiekrechtelijke Bedrijfsorganisatie op dinsdag 
22 juni 1957 te 14.00 uur0 

Aanwezig zijni de 1eden2 Mr J,Lonner (voorzitter). 
Prof.Mr Dr ff, van den Bergh, E0P,Albrecht, Prof „Mr Dr 
JcBarents, Prof,Mr AuM,Lonner, Mr L.A.Nypels, ProfoMr 
L0GeAoSchlichting en Mevrouw Pr H,Verwey-Jonker; 
de adjunct-secretarissen: Mr Pr W0K,J,J,van Ommen 
Kloeke en Mr A,C0de Ruiter, alsmede de toegevoegd 
secretaris, Mr.R«H„van Schaik. 

Na opening van de vergadering worden de notulen 
van de achtste plenaire vergadering in de gewijzigde 
tekst, zoals deze op 6 mei 1957 is toegezonden, goed
gekeurd . 

Le_.__y_p_o.rzi11er geeft een uiteenzetting van de 
stand van werkzaamheden van de Staatscommissie« Bij 
de vorige plenaire vergadering was gebleken, dat sub
commissie I nog een nader onderzoek wenste in te stel
len naar een aantal vraagstukken van beperkte strekking. 
Het resultaat van dit onderzoek, vervat in de nota van 
Prof o van den Bergh van 15 april 1957, zal in deze ver
gadering behandeld worden, zodat in het najaar tot een 
beslissing kan worden gekomen omtrent de voorstellen 
van beide subcommissies. 

Nadat het rapport van Prof„van den Bergh in dis
cussie is gebracht, wordt op voorstel van Mr oNypels 
besloten het eerste punt, hetwelk het belangrijkste 
is, als laatste te behandelen. 

Naar aanleiding van punt 2t verdeling van het 
land in een aantal kiesdistricten, vraagt ProfoLonner 
zich af, of de argumenten ten gunste van een verdeling 
in 15 kiesdistricten wel uitvoerig zijn weergegeven. 
Er wordt voorts gesteld, dat, Indien het stelsel 
d'Hondt wordt verlaten, het beoogde effect, n«l. het 
tegengaan van kleine rtijen, grotendeels verloren 
gaat. Laar echter belangrijk minder partijen de kies
deler zullen behalen, kan dit niet zo scherp gesteld 
worden. 

Prof o van den Bergh is het eens met het bezwaar 
van Prof.Lormer. Alhoewel bij het systeem van de 
grootste resten een kleine partij gemakkelijker rest
zetels kan krijgen, kan beter gezegd worden, dat het 
effect ten dele of bij uitzondering verloren gaat, in 
plaats van grotendeels. 

Volgens Mr Nypels is de charme van het voorstel 
voor Prof„Lonher, dat er een veel grotere samenwerking 
tussen partijen zal moeten ontstaan, In de praktijk is 
dit echter alleen denkbaar tussen A,R, en C,H,Uo, daar 
men. toch bezwaarlijk van b,v, de K,V,P, kan verlangen, 
dat zij met een andere partij samengaat. 
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ProfoDonner meent9 dat het huidige systeem welis
waar een nauwkeurige politieke indicatie geeft9 doch" 
niet leidt tot politieke wilsvorming in groter verband. 

Prof o S ohlichting is van mening, dat dit slechts 
te bereiken is9 indien men overgaat naar het systeem 
der enkelvoudige districten, zoals in Frankrijk9 waar 
in verschillende districten steeds verschillende coali
ties worden gevormde 

Profo van den Bergh merkt op? dat hetzelfde ver
schijnsel zich voordoet bij de verkiezingen voor de 
Eerste Kamer„ Indien door de partijen niet wordt samen
gewerkt , krijgt men een onjuist beeld van de verhoudin-

De Voorzitter constateert, dat de meerderheid der 
vergadering blijkbaar niet gevoelt voor het voorstel, 
doch dat het goed is, dat de verschillende bezwaren 
naar voren zijn gebrachte 

Bij de behandeling van voorstel No.3s de verbin
ding van lijsten bij de gemeenteraadsverkiezingen9 
merkt de Voorzitter op, dat de helft der leden van de 
subcommissie tegen dit voorstel was, voornamelijk op 
grond van het misbruik, dat daarvan gemaakt zou kunnen 
worden door zéér kleine partijen en groeperingen. Naar 
het oordeel van spreker is dit bezwaar echter te onder
vangen. 

Prof.o Schlichting ziet in het voorstel een gemak
kelijker mogelijkheid voor een nieuwe groepering om 
zich te constitueren, 

0°k P̂ .o.f.oBarents wil het voorstel wel steunen, 
daar toch niet te vermijden is, dat men van de nieuwe 
mogelijkheid misbruik maakt om een nieuwe partij op te 
richten, zoals b0v, de Poejadisten in Frankrijk, 

Naar het oordeel van _de Voorzitter moet het moge
lijk zijn, dat een nieuwe groepering ontstaat5 het 
feit echter dat dit vaak mislukt, werkt ontmoedigend en 
bevordert, dat alleen serieuze pogingen worden onder
nomen. 

De heer Albrecht acht een verbinding van lijsten 
alleen van belang voc de A0RC en de CHdJ, 

Bij stemming blijkt, dat 4 leden zich vóór en 
4 leden zich tegen het voorstel uitspreken. 

Bij behandeling van voorstel No„ 49 het voorstel 
van Mr Beernink, blijkt, dat men hiervoor weinig ge
voelt o De vergadering spreekt zich dan ook tegen dit 
voorstel uit. 

Prof,van den Bergh verklaart zich in sterke mate 
voor voorstel 59 de verhoging van het vereiste minimum 
bij de Tweede-Kamer-verkiezingen tot l-J maal de kies
deler. Hij wijst er op, dat, indien in de Wet in stede 
van de kiesdeler had gestaan 1$ der stemmen, niets 
veranderd behoefde te worden. 
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Profe Schlichting merkt op, dat als een voornaam 
argument ""vö'or" de uitbreiding van het aantal leden van-
de Kamer heeft gegolden, de groei en uitbreiding der 
bevolking. .'Sen uitvloeisel hiervan is, dat de kiesde
ler gehandhaafd moet worden, indien men althans niet 
geheel andere doeleinden wil nastreven„ 

P_e_ Voor si tter acht het voorstel alleen verdedig
baar, ïrïdïen de bedoeling zou voorliggen, kleine en 
splinterpartijen te doen verdwijnen. 

Volgens MrJTypels heeft men indertijd, toen er 
8 eenlingen in de Tweede Kamer waren met een •§•$ der 
stemmen, het verkozen verklaard v/orden zonder het be
halen der. kiesdeler tegen willen gaan. 

Ook ProfyBarents is van mening, dat de strijd al-
leen ging^tVgon "de partijen, die de kiesdeler niet 
haaldenc 

Mevrouw Verwey-Jonker wil groeperingen van zekere 
kracht, "wiïïf ook "de bezwaren daartegen zijn, in de ge
legenheid stollen, in de Kamer vertegenwoordigd te wor
den» Volgens spreekster zijn de kleine partijen niet 
uit de volksvertegenwoordiging verdwenen door verande
ring van het stelsel,, maar omdat bleek, dat zij niets 
konden bereiken. 

Bij de stemming omtrent dit punt blijkt, dat 5 
leden zich uitspreken voor het handhaven van de kies
deler en 3 leden voor verhoging van het minimum ver
eiste. 

Pr of. van den Be r g_h, Voorzitter van subcommissie I, 
geeft een tdelie'htïrïg óp het eerste voorstel, het 
stelsel van facultatieve mecrvoudTge voorkeur voor al
le gemeenten, subsidiair kleine gemeenten. 

Spreker meent, dat het voorstel voornamelijk van 
belang zal zijn voor de kleins gemeenten, waar nu + 
15$ voorkeurstemmen worden uitgebracht en het persoon
lijk element vaak prevaleert boven het politieke, ter
wijl het geer- invloed zal hebben voor de grote gemeen
ten, zowel wegens het grote gemak van het uitbrengen 
van de stern op een lijst, alsook omdat het persoonlijk 
element zich minder doet gelden. 

Volgens spreker is de fout van het huidige stel
sel, dat, afgezien va de ene uit te brengen voorkeur
stem, wordt uitgegaan van de fictie, dat men mot de 
normale lijstvolgorde accoord gaat*, Het voorstel be
vordert de bevrediging van de kiezer en maakt het hem 
ook veel gemakkelijker, indien hij b.v. van een lijst 
van drie namen, waarvan er zeker 2 gekozen worden, num
mer 2 in geen geval gekozen wenst te zien. Spreker 
voegt hier nog aan toe, dat blijkens de ervaringen in 
andere landen de moeilijkheden met het dépouillement 
niet bijzonder vergroot worden. 

Mr.Ny-pels is een voorstander van het voorstel, 
doch slechts voor de kleine gemeenten, daar het voor 
de grote ieder belang mist. 
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Dg heer Albrecht3 voelt wel voor het experiment/' 
jvt̂ t -*•*>** ««xx *c Evenwel dienen niet alleen bekwaamheid, doch ook pro* 
13U^± ̂ .ŵu.v.CLw gram en beginselen de keuze te bepalen„ Sen gevaar van 
&A^r. het voorstel is, dat de niet-georganiseerde kiezer in

vloed gaat uitoefenen op een door de partij deskundig 
opgestelde lijst, en zodoende door die invloed de 
werkzaamheid van een fractie kan verlammen. 

Mevrouw "Verwey-Jonker ziet als bezwaar, dat het 
moeilijk is, een onderscheid te maken tussen grote en 
kleine gemeenten, Veelal bepaalt de structuur van een 
gemeente méér het behoren tot de kleine gemeenten dan 
het inwonertal» Spreekster heeft geen bezwaar om het 
stelsel als experiment zowel in een paar kleine als 
grote gemeenten te proberen, 

De heer van Ommen Kloeke deelt mede, dat inder
tijd omtrent dit punt een enquête is gehouden. Als 
bezwaar werd o.me aangevoerd, dat de kandidaten privé-
campagnes zouden gaan beginnen. Voorts werd voorzien, 
dat, hoe goed bedoeld de opzet ook was, de partij,,, juist 
zoals thans in de Kamer gebeurt, de bij voorkeur geko
zen kandidaat zou noodzaken te bedanken, waardoor het 
effect van dit stelsel verloren zou gaan0 

Bij stemming blijkt, dat wat betreft grote gemeen
ten 3 leden zich vóór en 4 zich tegen het voorstel ver
klaren, terwijl voor de kleine gemeenten de stemmen 
staken met 4 stemmen vóór en 4 tegen* 

De_ V o o r z i 11 e r merkt op, dat de Commissie thans 
zover gevorderd is, dat haar eindrapport kan worden 
opgesteld. De inhoud van dit rapport zal bijzonder 
negatief zijn. Het verdient daarom aanbeveling, hierin 
uitvoerig het behandelde weer te geven, mede gezien 
het uitgebreide werk van Prof,Oud en Prof.van den 
Bergh. 

Nadat de volgende vergadering voorlopig is vast
gesteld op maandag 7 oktober 1957 te 14o00 uur, sluit 
de Voorzitter de vergadering om 15«45 uur0 
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